



总第28辑 (2014.1)

中国审判指导丛书

涉外商事海事审判指导

贺荣 主编

最高人民法院民事审判第四庭 编

CHINA TRIAL GUIDE
GUIDE ON FOREIGN-RELATED COMMERCIAL
AND MARITIME TRIAL

本辑要目

〔司法文件〕

最高人民法院关于指定福建省晋江市人民法院管辖
第一审涉外、涉港澳台民商事案件的批复

〔请示与答复〕

最高人民法院关于浙江逸盛石化有限公司申请确认
仲裁条款效力一案请示的复函

〔裁判文书选登〕

中华环保科技集团有限公司与大拇指环保科技集团
(福建)有限公司股东出资纠纷上诉案

〔调查与研究〕

独立保函欺诈纠纷法律问题研究

〔案例评析〕

海上货物运输保险合同纠纷的管辖
——中国人民财产保险股份有限公司北京市分公司与
南京银河龙翼船有限公司海上货物保险合同
管辖权纠纷再审案评析

〔上海自贸试验区专题〕

上海市第一中级人民法院涉中国(上海)自由贸易
试验区案件审判指引(试行)

〔信息与资料〕

美国联邦司法中心国际商事仲裁案件指引

人民法院出版社

总第28辑 (2014.1)

中国审判指导丛书

涉外商事海事审判指导

贺 荣 主编

最高人民法院民事审判第四庭 编

人民法院出版社

图书在版编目 (CIP) 数据

涉外商事海事审判指导. 2014 年. 第 1 辑: 总第 28 辑/贺荣主编;
最高人民法院民事审判第四庭编. —北京: 人民法院出版社, 2014. 12
(中国审判指导丛书)

ISBN 978 -7 -5109 -1102 -6

I. ①涉… II. ①贺… ②最… III. ①国际商事仲裁 -
研究 - 中国 ②海事仲裁 - 研究 - 中国 IV. ①D997.4

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2014) 第 277424 号

涉外商事海事审判指导 2014 年第 1 辑 (总第 28 辑)

贺 荣 主编

最高人民法院民事审判第四庭 编

责任编辑 孙振宇

出版发行 人民法院出版社

地 址 北京市东城区东交民巷 27 号 (100745)

电 话 (010) 67550519 (责任编辑) 67550558 (发行部查询)
65223677 (读者服务部)

客服 QQ 2092078039

网 址 <http://www.courtbook.com.cn>

E - mail  courtpress@sohu.com

印 刷 保定市中国画美凯印刷有限公司

经 销 新华书店

开 本 787 × 1092 毫米 1/16

字 数 272 千字

印 张 16

版 次 2014 年 12 月第 1 版 2014 年 12 月第 1 次印刷

书 号 ISBN 978 -7 -5109 -1102 -6

定 价 38.00 元

版权所有 侵权必究

《涉外商事海事审判指导》编辑委员会

主 任：贺 荣

副主任：罗东川

委 员：（以姓氏笔画为序）

王彦君	王淑梅	任雪峰	刘京香
孙天文	宋 健	李 戈	李 伟
杜瑞芳	沈晓鸣	陆效龙	陈纪忠
陈海鸥	周 帆	林广海	俞秋玮
胡 方	钟 婴	高晓力	梁 瑜
翟 红			

《涉外商事海事审判指导》编辑部

主 任：高晓力

副主任：郭忠红

编 辑：余晓汉 丁广宇 沈红雨 杨 蕾

卷首语

《涉外商事海事审判指导》2014年第1辑（总第28辑）经过精心编辑，和大家见面了。本辑栏目设置包括“司法文件”“请示与答复”“裁判文书选登”“案例评析”“调查与研究”“上海自贸区专题”“信息与资料”等栏目。

司法文件 包括了最高人民法院指定部分中级人民法院、基层人民法院管辖第一审涉外民商事案件的批复。

请示与答复 本辑刊登了近一年多来最高人民法院针对各高级人民法院有关国际商事仲裁裁决司法审查和外国民商事判决承认和执行法律问题请示的复函，并附有各高级人民法院请示报告的原文，具有极大的指导意义。该栏目同时也是本丛书的特色栏目。本栏目依据刊登内容分为“仲裁条款效力”“外国商事仲裁裁决的承认和执行”“其他”三个子栏目，以便检索。

裁判文书选登 本辑选取了最高人民法院2014年作出的优秀裁判文书两篇，案件类型为二审及申请再审，案由分别为股东出资纠纷和独立保函纠纷。其中，中华环保科技集团有限公司与大拇指环保科技集团（福建）有限公司股东出资纠纷上诉案，是最高人民法院首例邀请外国使节和外国媒体旁听庭审的案件，具有典型意义。

案例评析 本辑刊登了关于海上货物运输保险合同管辖权争议的一篇案例，针对性强，为今后涉外审判实务中遇到类似问题提供了解决思路。

调查与研究 本辑刊登了三篇调研报告，分别涉及独立保函纠纷、仲裁司法审查案件和限制出境措施在涉外商事案件中的适用等涉外审判热点难点问题。地方人民法院结合长期的涉外商事审判实践，分析案例，研究

问题,提出对策,有较强的参考借鉴价值。

上海自贸区专题 中国(上海)自由贸易试验区的设立是新形势下提高我国开放型经济水平的重大改革举措,对人民法院的司法保障服务提出了更高的要求。本辑刊登了《上海市第一中级人民法院涉上海自贸区案件审判指引(试行)》以及《涉自贸试验区民商事纠纷趋势预判及应对思考》等文章,有利于涉外商事海事审判人员及时关注和掌握上海自贸区改革创新与司法保障的前沿信息。

信息与资料 本辑刊登了赴美参加“海洋环境污染纠纷司法应对”培训的报告以及美国联邦司法中心国际商事仲裁案件指引手册等资料,通过介绍国际立法和司法的最新发展态势,使涉外商事海事审判人员加深对国际规则的理解,提升司法专业能力。

编 者

2014年8月

目 录

【司法文件】

最高人民法院

- 关于指定福建省晋江市人民法院管辖第一审涉外、
涉港澳台民商事案件的批复
(2013 年 12 月 18 日) (1)

最高人民法院

- 关于指定福建省石狮市人民法院管辖第一审涉外、
涉港澳台民商事案件的批复
(2013 年 12 月 18 日) (2)

最高人民法院

- 关于指定湖南省岳阳市岳阳楼区人民法院管辖一审涉外、
涉港澳台民商事案件的批复
(2014 年 3 月 27 日) (3)

最高人民法院

- 关于指定湖北省咸宁市中级人民法院管辖一审涉外、
涉港澳台民商事案件的批复
(2014 年 5 月 22 日) (4)

最高人民法院

- 关于指定湖北省鄂州市中级人民法院管辖一审涉外、
涉港澳台民商事案件的批复
(2014 年 5 月 22 日) (5)

最高人民法院

- 关于指定湖北省随州市中级人民法院管辖一审涉外、
涉港澳台民商事案件的批复
(2014年5月22日) (6)

最高人民法院

- 关于指定湖北省十堰市中级人民法院管辖一审涉外、
涉港澳台民商事案件的批复
(2014年5月22日) (7)

最高人民法院

- 关于指定湖北省黄冈市中级人民法院管辖一审涉外、
涉港澳台民商事案件的批复
(2014年5月22日) (8)

【请示与答复】

(一)关于仲裁条款效力

最高人民法院

- 关于浙江逸盛石化有限公司申请确认仲裁条款效力
一案请示的复函
(2013年12月18日) (9)

- 附:浙江省高级人民法院关于申请人浙江逸盛石化有限公司
与被申请人英威达技术有限公司申请确认仲裁条款效力
一案的请示报告
(2013年10月9日) (10)

最高人民法院

- 关于宁波市北仑利成润滑油有限公司与法莫万驰公司买卖
合同纠纷一案仲裁条款效力问题请示的复函
(2013年12月5日) (22)

- 附:浙江省高级人民法院关于宁波市北仑利成润滑油有限公司与
法莫万驰公司买卖合同纠纷一案仲裁条款效力问题的请示
(2013年11月5日) (23)

最高人民法院

- 关于中国外运广西防城港公司与香港银基集团有限公司、
河南神牛实业有限公司海上货物运输合同纠纷案中
仲裁条款效力问题请示的复函
(2014 年 3 月 24 日) (24)
- 附:天津市高级人民法院关于中国外运广西防城港公司与
香港银基集团有限公司、河南神牛实业有限公司海上
货物运输合同纠纷案中仲裁条款效力问题的请示报告
(2013 年 12 月 10 日) (25)

(二)关于外国商事仲裁裁决的承认和执行

最高人民法院

- 关于申请人 ALSTOM Technology Ltd 与被申请人浙大网新科技
股份有限公司申请承认和执行外国仲裁裁决一案请示的复函
(2012 年 11 月 30 日) (27)
- 附:浙江省高级人民法院关于申请人 ALSTOM Technology Ltd 与
被申请人浙大网新科技股份有限公司申请承认和
执行外国仲裁裁决一案的请示
(2012 年 10 月 30 日) (28)

最高人民法院

- 关于再审申请人大连蔚蓝天健物流有限公司、大连东展集团
有限公司与被申请人 TMT 散货公司申请承认与
执行外国仲裁裁决两案请示的复函
(2013 年 12 月 11 日) (39)
- 附:辽宁省高级人民法院关于再审申请人大连蔚蓝天健物流
有限公司、大连东展集团有限公司与被申请人 TMT 散货
公司申请承认与执行外国仲裁裁决两案的请示
(2013 年 11 月 11 日) (39)

最高人民法院

- 关于北京朝来新生体育休闲有限公司申请承认大韩商事
仲裁院作出的第 12113-0011 号、第 12112-0012 号
仲裁裁决案件请示的复函
(2013 年 12 月 18 日) (44)

- 附:北京市高级人民法院关于北京朝来新生体育休闲有限公司
申请承认大韩商事仲裁院作出的第12113-0011号、
第12112-0012号仲裁裁决案件的请示
(2013年11月11日) (45)

(三)其他

最高人民法院

- 关于海湾集团投资有限公司与海湾实业有限公司案件管辖
异议案处理意见的请示的复函
(2013年11月28日) (55)

- 附:北京市高级人民法院关于海湾集团投资有限公司与
海湾实业有限公司案件管辖异议案处理意见的请示
(2013年10月8日) (56)

最高人民法院

- 关于 Uzprommashimpeks 国家股份公司请求承认与执行
乌兹别克斯坦共和国塔什干市经济法庭判决
一案请示的复函
(2014年3月6日) (62)

- 附:浙江省高级人民法院关于申请人 Uzprommashimpeks 国家
股份公司请求承认与执行乌兹别克斯坦共和国
塔什干市经济法庭判决一案的请示报告
(2013年12月10日) (63)

【裁判文书选登】

- 中华环保科技集团有限公司与大拇指环保科技集团(福建)
有限公司股东出资纠纷上诉案 (68)
- 乌兹特拉斯加斯股份有限公司与上海贝尔股份有限公司、
中国进出口银行上海分行独立保函纠纷
管辖权异议申请再审案 (80)

【案例评析】

海上货物运输保险合同纠纷的管辖

——中国人民财产保险股份有限公司北京市分公司与南京
银河龙翼船有限公司海上货物保险合同管辖权纠纷

再审案评析 黄西武(85)

【调查与研究】

独立保函欺诈纠纷法律问题研究

..... 江苏省高级人民法院民三庭研究课题组(90)

涉外商事案件审理中限制出境措施的适用问题研究

..... 杭州市中级人民法院课题组(106)

深圳法院仲裁司法审查专题调研报告

..... 深圳市中级人民法院涉外商事审判庭课题组(130)

【上海自贸试验区专题】

上海市第一中级人民法院涉中国(上海)自由贸易试验区

案件审判指引(试行) (143)

涉自贸试验区民商事纠纷趋势预判及应对思考 包 蕾(158)

关于涉自贸试验区“溢出”案件若干问题的思考与应对

..... 樊长春 杨雪龙 张 静(170)

中国(上海)自由贸易试验区注册登记制度改革

对《公司法》适用之影响 任明艳(180)

【信息与资料】

关于赴美参加“海洋环境污染纠纷司法应对”培训的报告

..... 王彦君 黄西武(193)

美国联邦司法中心国际商事仲裁案件指引 沈红雨(218)

Table of Contents

[Judicial Documents]

Supreme People's Court

- Reply on *Designating Fujian Jinjiang Primary People's Court the First Instance Court for Handling Civil and Commercial Cases involving Foreign as well as Hong Kong, Macau and Taiwan Elements*
(Dec. 18th, 2013) (1)

Supreme People's Court

- Reply on *Designating Fujian Shishi Primary People's Court the First Instance Court for Handling Civil and Commercial Cases involving Foreign as well as Hong Kong, Macau and Taiwan Elements*
(Dec. 18th, 2013) (2)

Supreme People's Court

- Reply on *Designating Hunan Yueyang Yueyanglou Primary People's Court the First Instance Court for Handling Civil and Commercial Cases involving Foreign as well as Hong Kong, Macau and Taiwan Elements*
(Mar. 27th, 2014) (3)

Supreme People's Court

- Reply on *Designating Hubei Xianning Intermediate People's Court the First Instance Court for Handling Civil and Commercial Cases involving Foreign as well as Hong Kong, Macau and Taiwan Elements*
(May. 22nd, 2014) (4)

Supreme People's Court

- Reply on *Designating Hubei Ezhou Intermediate People's Court the First Instance Court for Handling Civil and Commercial Cases involving Foreign as well as Hong Kong, Macau and Taiwan Elements*
(May. 22nd, 2014) (5)

Supreme People's Court

Reply on *Designating Hubei Suizhou Intermediate People's Court the First Instance Court for Handling Civil and Commercial Cases involving Foreign as well as Hong Kong, Macau and Taiwan Elements*
(May. 22nd, 2014) (6)

Supreme People's Court

Reply on *Designating Hubei Shiyan Intermediate People's Court the First Instance Court for Handling Civil and Commercial Cases involving Foreign as well as Hong Kong, Macau and Taiwan Elements*
(May. 22nd, 2014) (7)

Supreme People's Court

Reply on *Designating Hubei Huanggang Intermediate People's Court the First Instance Court for Handling Civil and Commercial Cases involving Foreign as well as Hong Kong, Macau and Taiwan Elements*
(May. 22nd, 2014) (8)

[Request and Reply]

I. The Validity of Arbitration Clause

Supreme People's Court

Reply on Request for Instructions on the Case of Application for Confirming the Validity of Arbitration Clause; *Applicant Zhejiang Yisheng Petrochemical Co., Ltd. v. Respondent Invista Technologies S. à. r. l.*
(Dec. 18th, 2013) (9)

Appendix: Request Report of Zhejiang High People's Court for Instructions on the Case of Application for Confirming the Validity of Arbitration Clause; *Applicant Zhejiang Yisheng Petrochemical Co., Ltd v. Respondent Invista Technologies S. à. r. l.*

(Oct. 9th, 2013) (10)

Supreme People's Court

Reply on Request for Instructions on the Validity of Arbitration Clause in the Case of Dispute over Sales of Goods Contract; *Ningbo Beilunlicheng Lubricants Co., Ltd. v. Formal Venture Corp.*
(Dec. 5th, 2013) (22)

Appendix: Request of Zhejiang High People's Court for Instructions on the Validity of Arbitration Clause in the Case of Dispute over Sales of Goods Contract; <i>Ningbo Beilunlicheng Lubricants Co., Ltd. v. Formal Venture Corp.</i>	(Nov. 5th, 2013)	(23)
--	------------------------	------

Supreme People's Court

Reply on the Request for Instructions on the Validity of Arbitration Clause in the Case of Dispute over the Maritime Cargo Transport Contract; <i>Sinotrans Guangxi Fangchenggang Corp. v. Hong Kong Silver Base Group Co., Ltd. & Henan Shenniu Industry Co., Ltd.</i>	(Mar. 24th, 2014)	(24)
---	-------------------------	------

Appendix: Request of Tianjin High People's Court for Instructions on the Validity of Arbitration Clause in the Case of Dispute over the Maritime Cargo Transport Contract; <i>Sinotrans Guangxi Fangchenggang Corp. v. Hong Kong Silver Base Group Co., Ltd. & Henan Shenniu Industry Co., Ltd.</i>	(Dec. 10th, 2013)	(25)
---	-------------------------	------

II. The Recognition and Enforcement of Foreign Commercial Arbitration Award

Supreme People's Court

Reply on Request for Instructions on the Case of Application for the Recognition and Enforcement of Foreign Arbitration Award; <i>Applicant ALSTOM Technology Ltd. v. Respondent INSIGMA Science and Technology Corp.</i>	(Nov. 30th, 2012)	(27)
---	-------------------------	------

Appendix: Request of Zhejiang High People's Court for Instructions on the Case of Application for the Recognition and Enforcement of Foreign Arbitration Award; <i>Applicant ALSTOM Technology Ltd. v. Respondent INSIGMA Science and Technology Corp.</i>	(Oct. 30th, 2012)	(28)
--	-------------------------	------

Supreme People's Court

Reply on Request for Instructions on the Cases of Application for the Recognition and Enforcement of Foreign Arbitration Award; *Applicant Dalian WeilanTianjian Logistics Co., Ltd. & Dalian Dongzhan Group Co., Ltd. v. Respondent TMT Bulk Corporation* (Dec. 11th, 2013) (39)

Appendix: Request of Liaoning High People's Court for Instructions on the Cases of Application for the Recognition and Enforcement of Foreign Arbitration Award; *Applicant Dalian WeilanTianjian Logistics Co., Ltd. & Dalian Dongzhan Group Co., Ltd. v. Respondent TMT Bulk Corporation* (Nov. 11th, 2013) (39)

Supreme People's Court

Reply on Request for Instructions on the Case of Application of Beijing Chaolaixinsheng Sports and Leisure Co., Ltd. for the Recognition of No. 12113-0011 & 12112-0012 Arbitration Awards made by The Korean Commercial Arbitration Board (Dec. 18th, 2013) (44)

Appendix: Request of Beijing High People's Court for Instructions on the Case of Application of Beijing Chaolaixinsheng Sports and Leisure Co., Ltd. for the Recognition of No. 12113-0011 & 12112-0012 Arbitration Award made by The Korean Commercial Arbitration Board (Nov. 11th, 2013) (45)

III. Miscellaneous

Supreme People's Court

Reply on Request for Opinions about the Case of Dispute over Jurisdiction; *Haiwan Group Investment Co., Ltd. v. Haiwan Industry Co., Ltd.* (Nov. 28th, 2013) (55)

Appendix: Request of Beijing High People's Court for Opinions about the Case of Dispute over Jurisdiction; *Haiwan Group Investment Co., Ltd. v. Haiwan Industry Co., Ltd.* (Oct. 8th, 2013) (56)

Supreme People's Court

- Reply on Request for Instructions on the Case of Application of Uzprommashimpeks National Corp. for the Recognition and Enforcement of the Judgment made by the Economic Court of Tashkent City, The Republic of Uzbekistan (Mar. 6th, 2014) (62)
- Appendix: Request Report of Zhejiang High People's Court for Instructions on the Case of Application of the Applicant, Uzprommashimpeks National Corp., for the Recognition and Enforcement of the Judgment made by the Economic Court of Tashkent City, The Republic of Uzbekistan (Dec. 10th, 2013) (63)

[Selected Judgements]

- Sino-Environment Technology Group Limited v. Thumb Environmental Science and Technology Co., Ltd.*: An Appeal Case of Dispute Over Capital Contribution of Shareholders (68)
- Joint Stock Company Uztransgaz v. Shanghai Bell Corp. & Shanghai Branch of the Export-Import Bank of China*: An Application for Retrial Case of Challenge to the Jurisdiction on Dispute over Independent Guarantee (80)

[Case Analysis]

- The Jurisdiction over Dispute of the Maritime Cargo Transport Insurance Contract
— *Beijing Branch of PICC Property and Casualty Corp. v. Nanjing Yinhe Longyi Ship Co., Ltd.*: An Analysis on Retrial Case of Dispute over Jurisdiction on Maritime Cargo Insurance Contract Huang Xiwu (85)

[Investigation and Research]

- Research on Legal Issues concerning the Dispute over Independent Guarantee Fraud Exception
..... Research Group of the Third Civil Division of Jiangsu High People's Court (90)

- A Study of Issues concerning the Application of Injunction Measure of
Leaving the Country in Foreign-related Commercial Cases
..... Research Group of Hangzhou Intermediate People's Court (106)
- Report on Shenzhen Courts' Judicial Review of Arbitration cases
..... Research Group of Foreign-related Commercial Trial Division
of Shenzhen Intermediate People's Court (130)

[Special Topic concerning the Shanghai Pilot Free Trade Zone]

- Shanghai No. 1 Intermediate People's Court Trial Guide on Cases
related to China (Shanghai) Pilot Free Trade Zone
(For Trial Implementation) (143)
- An Analysis of Trend and Response to the Development of Civil and
Commercial Dispute related to China (Shanghai)
Pilot Free Trade Zone Bao Lei (158)
- Thoughts and Solutions about Several Issues Overflow Cases related to
Free Trade Zone ... Fan Changchun, Yang Xuelong, Zhang Jing (170)
- Influence of the Reform of the Registration System in China (Shanghai)
Pilot Free Trade Zone on the Application of the Company Law
..... Ren Mingyan (180)

[Information]

- Report on Training Program about Judicial Response to Marine
Environmental Pollution Disputes in United States
..... Wang Yanjun, Huang Xiwu (193)
- US Federal Judicial Center; International Commercial Arbitration
Guide for U. S. Judges Shen Hongyu (218)